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كم فروشي در كالاهاي بسته بندي و غيربسته بندي 
سال هاست رايج ش�ده و حقوق مصرف كنندگان 
تضييع مي شود. رئيس سازمان استاندارد با تأييد 
كم فروشي در كالاهاي بسته بندي از كم فروشي در 
فولاد، ميلگرد  و مصالح ساختماني خبر مي دهد 
و مي گويد: »در ارزيابي ابتداي سال از ۳۶۵ نمونه 
برند موجود در بازار 4۱ درصد كم فروش�ي اتفاق 
افتاده بود و در مرحله دوم همي�ن ارزيابي كه در 
كارخانه ها انجام ش�د از ۶۹۹ نمون�ه برند حدود 
۳۹/۶درصد كم فروشي احصا شد كه نتايج اوليه 
را كه از س�طح ب�ازار رخ داده بود، تأيي�د كرد.«

در نشس��ت خبري رئيس سازمان اس��تاندارد، 
از سرنوش��ت برنج ه��اي وارداتي آس��يب ديده 
از س��يل در بنادر تا نداش��تن نش��ان استاندارد 
60 تا 70 درصد ل��وازم خانگ��ي و محموله هاي 

غيراستاندارد بنزين هاي وارداتي مطرح شد. 
   ممنوعيت عرضه برنج آسيب ديده

مهدي اسلام پناه در پاسخ به سؤال »جوان« در 
خصوص سرنوشت برنج هاي آسيب ديده وارداتي 
در سيل بهار امس��ال گفت: »سازمان استاندارد 
اجازه توزيع اين برنج ها را نداده و در انبار مسقف 
دپو شده اس��ت و بايد در س��اير مصارف از اين 
برنج ها استفاده ش��ود. محموله اخير ذرت هاي 
اوكرايني كه وارد بنادر ش��ده بود ني��ز به دليل 

استاندارد نبودن برگشت داده شد.«
وي در پاس��خ به مس��ئولان ديگر »ج��وان« در 

خصوص كيفيت پايين لوازم خانگي افزود: »60 
تا 70 درصد لوازم خانگي موجود در بازار نش��ان 
استاندارد ندارد و متأس��فانه كالاهاي قاچاق نيز 
آش��كارا در بازار عرضه مي ش��ود، البته سازمان 
اس��تاندارد و وزارت نيرو با نظارت بر اس��تاندارد 
مصرف انرژي در لوازم خانگي توليد داخل توانست 
ميزان مصرف برق را در بخش خانگي در مقايسه با 

تابستان سال گذشته كاهش دهد.«
  در حوزه استاندارد خودرو

مطابق قانون عمل می كنيم
مهدي اس��لام پناه ديروز در نشس��ت خبري به 
مناسبت هفته اس��تاندارد در پاس��خ به سؤالي 
مبني بر اينكه مديرعامل يكي از ش��ركت هاي 
خودروس��از اع��لام ك��رده اس��تانداردهاي 
هشتادوپنج   گانه در كش��ور ما بسيار وقت گيرانه 
است و آيا اين مسئله به اين صورت است،  گفت:  
»ما درباره خودرو مطاب��ق قانون عمل مي كنيم 
و اتكاي ما به قانون اس��ت و خيل��ي هم درصدد 
اين نيستيم كه پاس��خ هر فردي را كه صحبتي 
داش��ته بدهيم، زيرا جايگاه  ما اين گونه نيست، 
لذا سياس��تگذاري و نظارت انجام مي دهيم. در 
كش��ور ما اس��تانداردهاي خودرو س��ختگيرانه 
نيست و در كشورهاي ديگر استانداردهاي خودرو 
سختگيرانه است؛ هم از جهت شمارگان و هم از 
جهت استاندارد كارخانه اي، به طوري كه ممكن 
است هر خودروسازي استانداردهاي خودش را 

داشته باشد، لذا  درصدد پاسخگويي به اين گونه 
صحبت ها نيستيم و مطابق قانون عمل مي كنيم 

و هدف ما كسب رضايت مردم است.« 
وي درب��اره اس��تاندارد خودروه��اي توليدي و 
وارداتي گفت: »تأكيد ما به واردات خودروهاي 
اقتصادي و غيراقتصادي اس��تاندارد است و اگر 
غير از اين باش��د، برابر قانون عمل خواهيم كرد. 
خودرويي بايد به كشور وارد شود كه استاندارد 
داشته باش��د، ما به جزئيات اينكه خودرو به چه 
قيمتي و از چه شركتي وارد شود، كاري نداريم، 
اما تأكيد ما ب��ه واردات خودروهاي اقتصادي و 
غيراقتصادي اس��تاندارد اس��ت و اگر غير از اين 
باش��د، برابر قانون عمل خواهيم كرد. در بحث 
خودروه��اي تولي��د داخل نيز ب��ا پيگيري هاي 
سازمان اس��تاندارد امروز در كش��ور ديگر پنج 

خودروي ضعيف و غيرايمن توليد نمي شود.«
اسلام پناه در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه آيا 
صحت دارد كه ش��ركت پخش و پالايش اجازه 
نمونه برداري از بنزين را به سازمان ملي استاندارد 
نمي دهد و آي��ا توليد بنزين آلاينده در كش��ور 
صحت دارد، گفت: »ما وظيف��ه قانوني داريم و 
بر اس��اس اين وظيفه كنترل، نظ��ارت و پايش 
بنزين توليد داخلي و وارداتي بر عهده س��ازمان 
استاندارد است و هيچ دري براي ما بسته نيست 
و هيچ قدرت��ي نمي تواند ي��اراي مقابله با قانون 
در جمهوري اسلامي داش��ته باشد، اين مطالبه 

مردم است و دس��تور حاكميت و فرمان رياست 
جمهوري اس��ت و همه ما تابع قانون هستيم و 
هيچ كس نمي تواند در مقابل قانون گردن كشي 

كند.«
    اج�ازه واردات بنزي�ن غيراس�تاندارد 

نمي دهيم 
وي افزود: »در نظامات اجتماعي ما قائل به قانون 
هس��تيم. طبق قانون هواي پ��اك وزارت نفت 
مكلف به رعايت استانداردهاي ملي بنزين است، 
چه توليد داخ��ل و چه وارداتي بايد اس��تاندارد 
ملي بنزين يورو5 را تدوين كند، لذا اين اخباري 
را كه بيان ش��د، خبر ندارم اما ما كنترل لازم را 
درباره بنزين انجام مي دهيم، اخيراً محموله هاي 
بنزين وارداتي را به ط��ور كامل كنترل كرده ايم 
و اين بنزين ها از چند مقصد وارد ش��ده اس��ت 
و در مواردي كه ايراداتي داش��ته اجازه واردات 
نداده ايم، لذا اين مس��ئله دستورالعمل دارد و ما 
نيز بر اساس دستورالعمل و در بازه اي كه قانون 
به ما اجازه داده اس��ت، اعم��ال قانون مي كنيم. 
گزارشات از نمونه گيري بنزين به صورت فصلي 

به رئيس جمهور ابلاغ مي شود.«
   همچنان كم فروشي در كالاها داريم 

وي درباره كم فروشي و برخورد با عرضه كنندگان 
محصولات بي كيفيت گفت: »وظيفه ما ارزيابي 
محصولات در مبدأ عرضه اس��ت و در كف بازار 
نقش��ي نداريم و براي عبور از اين مشكلات بايد 
مراكز ارزيابي توس��عه پيدا كن��د، كالاهايي كه 
اس��تاندارد اجباري دارن��د، نمي توانند كيفيت 
محص��ولات را كاهش دهن��د اما برخ��ي از اين 
محص��ولات كم فروش��ي كرده ان��د، ه��ر چند 
ارزيابي هاي ما نشان مي دهد در يك ماه گذشته 
كم فروش��ي كمي كاه��ش يافت��ه و حتي روي 

محصولات وارداتي تأثير داشته است.«
اس��لام پناه با بيان اينكه نظارت بر كم فروش��ي 
۱۴كالايي ك��ه يارانه درياف��ت مي كردند انجام 
ش��ده اس��ت، گفت: »در ارزيابي ابتداي سال از 
۳65نمون��ه برن��د ۴۱ درصد كم فروش��ي اتفاق 
افتاده بود و در مرحله دوم همين ارزيابي كه در 
كارخانه ها انجام ش��د از 6۹۹ برند نمونه حدود 
۳۹/6درصد كم فروشي احصا شد كه نتايج اوليه 

را كه از سطح بازار رخ داده بود، تأييد كرد.«
اسلام پناه در ادامه افزود: »طبق ماده۴۲ كميسيوني 
مركب از قضات، نمايندگان استاندارد و دستگاه هاي 
ديگر ب��ه جرائم و تخلفات ناش��ي از كم فروش��ي 
رس��يدگی مي ش��ود اما معتقدم ابتدا بايد ايجابي 
برخورد كنيم، برخورد سلبي كاهش پيدا مي كند. 
در حال حاضر چهار پرونده كم فروشي به سازمان 
تعزيرات حكومتي ارس��ال شده و پرونده هايي هم 
براي ارس��ال به اين س��ازمان در حال رس��يدگي 
است. همچنين يك كارخانه بزرگ فولاد در يكي 
از شهر ها به دليل كم فروشي و كاهش وزن كالاهاي 

توليدي به دادگاه معرفي شده است.«

 توقيف ۷۶۱ خودروي وارداتي
يك بدهكار مالياتي

رئيس س�ازمان امور مالياتي كش�ور از توقي�ف ۷۶۱ خودروي 
وارداتي مربوط به يك ش�ركت واردكننده خ�ودرو بابت بدهي 

معوقه مالياتي خبر داد. 
به گ��زارش س��ازمان ام��ور مالياتي كش��ور، داود منظ��ور، رئيس 
س��ازمان امور مالياتي گفت: يك ش��ركت واردكننده خودرو كه به 
مبلغ هزارميلي��ارد تومان بدهي معوقه مالياتي داش��ت، با دس��تور 
دستگاه قضا و همكاري فراجا شناس��ايي و مورد پيگرد قانوني قرار 
گرفت. اموال مخفي شده اين شركت كه 76۱ خودروي خارجي بود، 
براي بازگشت به بيت المال كارشناسي و به مزايده گذاشته مي شود. 
به گفته او وصول ماليات يكي از مهم ترين اولويت هاي نظام مالياتي 
است و اين دستگاه با همكاري دستگاه قضا و پليس امنيت اقتصادي 
فراجا بدهكاران مالياتي را شناس��ايي و درآمدهاي معوقه را وصول 

خواهد كرد. 
........................................................................................................................

وزير جهاد كشاورزي: 
قيمت مصوب هيچ كدام از كالاهاي اساسي 

تغييري ندارد
وزير جهاد كش�اورزي درباره بررس�ي نرخ مصوب كالاهاي 
اساس�ي از جمله مرغ در س�تاد تنظي�م بازار گف�ت: هنوز 
تغيير قيمت�ي در هيچ ك�دام از كالاه�اي اساس�ي نداريم. 
سيدجواد س��اداتي نژاد، وزير جهادكش��اورزي در گفت وگو با 
تسنيم در پاس��خ به اين س��ؤال كه در قيمت مصوب كالاهاي 
تنظيم بازاري از جمله گوشت مرغ در جلسات اخير ستاد تنظيم 
بازار شاهد تغيير نرخ هستيم يا خير، اظهار داشت: »هنوز هيچ 
تغيير قيمتي در هيچ كدام از كالاهاي اساسي شاهد نبوده ايم.« 
بنابر اين گزارش، قيمت هر كيلوگرم گوش��ت مرغ 5۹ هزار و 
800 تومان براي مصرف كننده اس��ت كه در حال حاضر با اين 
قيمت در ميادي��ن ميوه و تره بار به فروش مي رس��د اما قيمت 
مرغ در برخي فروش��گاه ها بالاتر از نرخ مصوب قيمت گذاري 

شده است. 
مرغ��داران به امي��د تغيير قيمت مرغ در جلس��ه هفت��ه پاياني 
شهريور بخشي از توليدات خود را با تأخير به بازار عرضه كردند 
اما عدم تعيين نرخ جديد براي مرغ توزيع در بازار را افزايش داده 
است. همچنين توزيع مرغ منجمد با قيمت مصوب هر كيلوگرم 
۴5 هزار تومان در بخشي از فروشگاه هاي اينترنتي و فروشگاه هاي 
منتخب در سطح شهر توسط شركت پشتيباني امور دام و سازمان 

توسعه روستايي در حال توزيع است. 
........................................................................................................................

 اصلاح رابطه بانك ها با بانك مركزي
 در دستور كار

رئي�س كل بان�ك مرك�زي ب�ا بي�ان اينك�ه بانك ه�ا نبايد 
ب�دون ضابطه اق�دام به اضاف�ه برداش�ت از بان�ك مركزي و 
خل�ق پ�ول در چرخ�ه اقتص�ادي كنن�د، گف�ت: بانكداري 
اس�امي فرات�ر از رابط�ه بان�ك و مش�تريان اس�ت. 
به گزارش تسنيم، هفتمين جلسه كارشناسي و تخصصي رئيس 
كل بانك مركزي ب��ا اقتصاددانان، انديش��مندان و صاحبنظران 
حوزه بانكداري با موضوع »چگونگي رفع شبهات ربوي از عمليات 
بانكداري« برگزار شد. در اين جلس��ه رئيس كل بانك مركزي با 
اشاره به اهميت رابطه بخش پولي و بخش واقعي اقتصاد در بحث 
بانكداري اس��لامي گفت: ايجاد رابطه درس��ت بين بخش پولي و 
بخش واقعي اقتصاد سبب مي ش��ود تا بانكداري اسلامي در عمل 
اجرايي شود، زيرا خلق ارزش بايد از مس��ير كار، توليد و فعاليت 
واقعي اقتصاد شكل بگيرد تا به س��مت تحقق بانكداري اسلامي 

گام برداريم. 
صالح آبادي با اش��اره به اينكه بانكداري اس��لامي فرات��ر از رابطه 
بانك و مشتريان است، افزود: اصلاح رابطه دولت و بانك مركزي 
جزئي از فرايند اجرايي شدن بانكداري اسلامي است و دولت ها در 
اين ش��رايط نمي توانند بدون خلق ارزش و ثروت از بانك مركزي 
استقراض كنند چراكه نتيجه آن ايجاد تورم در جامعه است كه در 
گذشته شاهد آن بوده ايم، اين موضوع در خصوص قوه قانونگذار 
و ايجاد ت��وازن بين هزينه و درآمد و بحث تس��هيلات تكليفي در 
تصويب بودجه نيز صادق اس��ت و بدون پايبندي به اين مسئله از 

بانكداري اسلامي دور مي شويم. 
رئيس كل بانك مركزي رابطه بانك مركزي و بانك ها را نيز بخشي 
از فرايند حركت به س��مت بانكداري اسلامي برش��مرد و گفت: 
بانك ها نبايد بدون ضابطه اقدام به اضافه برداشت از بانك مركزي و 
خلق پول در چرخه اقتصادي كنند. خلق پول و پرداخت سود بدون 
ايجاد ارزش واقعي منجر به ناترازي بانك ها و تهيه صورت هاي مالي 

غيرصحيح مي شود.
 صالح آبادي همچنين با اشاره به اهميت تناسب بين بخش پولي 
و بخش واقعي اقتصاد تصريح كرد: بانكداري اس��لامي به دنبال 
ايجاد توازن واقعي بين اين دو بخش است كه نتيجه آن، رشد و 
توسعه اقتصادي كشور است. رئيس كل بانك مركزي در ادامه 
افزود: تحقق بانكداري اس��لامي انتظار قانون اساسي، مراجع، 
متدينين و جامعه از بانك مركزي و شبكه بانكي است و بايد در 

اين مسير حركت كنيم. 
در اين جلسه ابوالحس��ني، قائم مقام بانك نيز با اشاره به ايجاد 
شوراي فقهي در ساختار بانك مركزي عنوان كرد: بايد چارچوب 
دقيق و درستي از نحوه حركت و اس��تقرار بانكداري بدون ربا و 
بانكداري اسلامي ترسيم شود. در اين چارچوب مقولاتي چون 
مفاهيم پاي��ه اي از جمله مفهوم پول، بان��ك و نظاير آن تدقيق 
شده و نحوه عملكرد شبكه بانكي در مس��ير بانكداري اسلامي 

مشخص شود. 
قائم مقام بانك مركزي افزود: با توجه به مشكلاتي كنوني، نقش 
سيستم بانكي در اقتصاد ايران بايد كمك كننده باشد و حين 
حركت به سمت بانكداري اسلامي، اصلاحات به گونه اي انجام 
شود كه به نظام اقتصادي نيز خللي وارد نشود. در اين جلسه 
صاحبنظران و كارشناسان نيز موارد متعددي در خصوص ابعاد 
مختلف و موانع تحقق بانكداري اسلامي را مطرح كردند و موارد 
را مورد بررسي كارشناس��ي و تخصصي قرار دادند. استفاده از 
تجارب كشورهاي مختلف در زمينه بانكداري اسلامي، رابطه 
تورم و نرخ س��ود و تأثير آن بر رويه هاي بانك��داري بدون ربا، 
ابهام و عدم توافق نظر در خصوص مفاهي��م پايه اي بانكداري 
اسلامي، نحوه ارتباط بانكداري اسلامي با بانكداري بين المللي، 
ناترازي بانك ها و خلق بي ضابطه پول در شبكه بانكي كشور از 
مهم ترين مواردي بود كه در اين جلس��ه به بحث و تبادل نظر 

گذاشته شد. 
در پايان مقرر ش��د س��ه كميته با عنوان كميته آسيب شناسي و 
بازنويسي قانون عمليات بانكداري بدون ربا، كميته بررسي مفاهيم 
بنيادين و كميته حكمراني پولي و بانكي با حضور انديشمندان و 
صاحبنظران اين حوزه در پژوهشكده پولي و بانكي تشكيل شود و 
ضمن بررسي ابعاد مختلف مسئله بانكداري اسلامي نحوه استقرار 

آن را در شبكه بانكي ترسيم كنند.
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رايزني وزارت صمت و خودروس�ازان در تغيير 
يك بن�د در قانون س�اماندهي صنعت خودرو 
به ثمر نشس�ت؛ موضوع�ي ك�ه فاطمي امين 
وزيرصم�ت،  ماه ه�ا ب�ود پيگيري مي ك�رد تا 
پرداخت پول به خزانه دولت را با برگه اس�قاط 
خودرو جايگزين كند. كارشناس�ان معتقدند 
تصويب اين لايح�ه منجر ب�ه افزايش مصرف 
بنزين مي شود، اما رئيس مجلس در دفاع از آن 
با اشاره به اينكه توليد خودرو در معرض آسيب 
است، گفت: »بر اساس ماده۸ قانون هواي پاك 
يك موتورسيكلت ۲۰س�اله بايد اسقاط شود، 
اما امروز مردم توان اسقاط و قدرت خريد يك 
موتورس�يكلت 4۰ ميليون توماني را ندارند.«

لايح��ه دوفوريت��ي ك��ه در هفته هاي گذش��ته 
دوفوريتي آن در جلس��ه صحن علني به تصويب 
رس��يد، ديروز نمايندگان جزئيات و كليات اين 
لايحه را بررس��ي كردن��د. آنچه در اي��ن لايحه 
دوفوريتي آمده اين اس��ت، در صورت نداش��تن 
وج��وه به ان��دازه كافي براي اس��قاط خ��ودرو يا 
موتورس��يكلت ها و اگر اختلالي در روند توليد به  
وجود آورد، توليدكنندگان با پرداخت ۱/5درصد 
از قيم��ت خودرو يا موتورس��يكلت ب��ه صندوق 
حمايت از تحقيقات توس��عه صنايع پيش��رفته 
مجاز به شماره گذاري هس��تند و منابعي هم كه 
به اين صندوق پرداخت مي شود، براي كمك هاي 
بلاعوض يا تسهيلات بانكي براي افرادي است كه 

دنبال اسقاط خودرو يا موتورسيكلت هستند. 
  لايح�ه اي كه منج�ر به افزاي�ش مصرف 

بنزين مي شود
در دهه80 با افزايش مصرف بنزين در كشور، ايران 
مجبور به واردات روزافزون اين سوخت شده بود تا 
حدي كه واردات روزانه ۲7 ميليون ليتري بنزين 
در سال ۱۳85 نيز رقم خورد، به منظور جلوگيري 
از اين واردات، تمهيداتي در قوانين بودجه اي سال 

۱۳85 و ۱۳86 در  نظر گرفته شد. 
بر اس��اس اين قوانين، پرداخت س��ود تسهيلات 
بانكي و همچنين تخفيف در سود بازرگاني واردات 
خودرو و قطعات آن، به عنوان مش��وق هايي براي 

خودروس��ازان و واردكننده خودرو در نظر گرفته 
شد تا در ازاي دريافت اين مشوق ها، خودرو هاي 
فرسوده را از رده خارج و خودرو هاي پايه گازسوز و 

دوگانه سوز را جايگزين آنها كنند. 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي مدعي است، 
خودروس��ازان نه تنها به قوانيني ك��ه از دهه80 
وضع شده عمل نمي كنند، بلكه به قرارداد توليد 
۴5 هزار خودروی پايه گازسوز كه آذر پارسال امضا 
شده هم، پايبند نيس��تند و به اسقاط خودرو هاي 
فرسوده هم توجهي ندارند. در اين ميان سيدرضا 
فاطمين امين، وزير صنعت، مع��دن و تجارت كه 
زماني مجري طرح اسقاط خودرو هاي فرسوده بود، 
چند ماهي اس��ت در دفاع از حقوق خودروسازان 
ازتوليد خودرو به ازاي اسقاط چهار دستگاه خودرو 

انتقاد مي كند. 
وي معتقد است: »قانون ساماندهي صنعت خودرو 
اين قيد را مي گذارد كه چهار خودرو بايد اسقاط 
ش��وند تا يك خودروی توليد داخل بتواند مجوز 
ش��ماره گذاري دريافت كند، اما اگر به هر دليلي 
خودروی فرس��وده به اندازه كافي وج��ود ندارد و 

اسقاط نشود، توليد خودرو متوقف مي شود.«
برخلاف نظر دولت، كارشناس��ان ح��وزه انرژي 
نگراني هاي��ي از افزاي��ش مصرف بنزي��ن دارند. 
گودرزي، رئيس انجمن صنفي اسقاط خودرو در 
اين خصوص معتقد است: »اين ۱/5درصد نه تنها 
مشكلي را حل نمي كند، بلكه براي مردم آلودگي 
هوا، كشتار هاي جاده اي و ترافيك را به همراه دارد 
و براي دولت نيز منجر به وارد شدن مصرف بي رويه 
سوخت توس��ط خودرو هاي فرس��وده مي شود، 
همچنين هزينه هاي مربوط به سلامت مردم هم بر 
عهده دولت است. اين رقم بايد حداقل ۴ يا 5 درصد 
باشد كه با قيمت روز گواهي اسقاط تعادل برقرار 
و خودروساز نسبت به اسقاط خودرو هاي فرسوده 

ترغيب شود.«
رسول سليماني، كارشناس اقتصاد انرژي در اين 
خصوص معتقد است: »اين لايحه منجر به تعارض 
منافع و افزايش مصرف بنزين مي شود. اين لايحه، 
تصميم گيري ها را به وزارت نفت كه ذي نفع توليد 

خودرو اس��ت، واگذار مي كند و حتي تش��خيص 
اينكه گواهي اسقاط وجود دارد يا خير نيز به اين 

وزارتخانه داده شده است.«
وي افزود: »پيشنهاد اين است كه  درصد مشخص 
ش��ده، تا حدود ۳ درصد افزايش يابد تا اس��قاط، 
توجيه اقتصادي داش��ته باش��د. متولي هم بايد 
شخص يا دس��تگاه بي طرفي مانند ستاد سوخت 

باشد كه تعارض منافع ندارد.«
    تس�هيات لازم به مال�كان خودروهاي 

فرسوده براي اسقاط تعلق گيرد
به گزارش ف��ارس، س��يدرضا فاطمي امين، وزير 
صنعت، مع��دن و تجارت در جلس��ه علني صبح 
ديروز مجلس شوراي اسلامي و در جريان بررسي 
لايحه دوفوريتي الحاق ي��ك تبصره به ماده۱00 
قانون ساماندهي صنعت خودرو اظهار كرد: »اين 
لايحه چند هفته قبل به مجلس ارائه شد و پس از 
تصويب دوفوريت آن در صحن مجلس با رأي بالا 
جهت بررسي جزئيات به كميسيون صنايع مجلس 
شوراي اس��لامي رفت و چندين جلس��ه در آنجا 
تشكيل شد. در سازوكاري كه در قانون ساماندهي 
صنعت خودرو كه در سال۱۳۹7 مصوب شد اما بنا 
به دلايلي ابتداي امسال ابلاغ گرديد، توليد خودرو 

متصل به اسقاط خودروي فرسوده شده است.«
وزير صنعت، معدن و تج��ارت گفت: تاكنون الزام 
عدم تردد خودروهاي فرسوده نتيجه بخش نبوده و 
بايد تسهيلاتي به مالكان خودروهاي فرسوده داده 

شود تا انگيزه لازم براي اسقاط ايجاد شود. 
فاطمي امين در ادام��ه تصريح كرد: »م��ا در اين 
لايحه به دنبال اين هستيم تا ارتباط مستقيم بين 
اسقاط و توليد خودرو را قطع كنيم تا اگر به اندازه 
كافي گواهي اس��قاط وجود نداشت، توليدكننده 
يا واردكننده ۱/5درصد به صندوق��ي ويژه واريز 
كند ك��ه مبالغ اين صن��دوق صرفاً براي اس��قاط 
خودروهاي فرس��وده هزينه ش��ود. تاكنون الزام 
عدم تردد خودروهاي فرسوده نتيجه بخش نبوده 
اس��ت و بايد تس��هيلاتي به مال��كان خودروهاي 
فرس��وده داده ش��ود تا انگيزه لازم براي اس��قاط 

ايجاد شود.«

فاطمي امين تأكيد كرد: »ما از سال۱۳۹0 با يك 
چالش اساس��ي مواجه هس��تيم كه كار ويژه اي 
در حوزه اس��قاط خودرو صورت نگرفته است. در 
سال هاي قبل دولت حمايت مي كرد و به افرادي كه 
خودروي فرسوده داشتند، تسهيلات ارائه مي كرد و 
سال هاي بعد ما اين انگيزه را حذف كرديم و الزام 
عدم تردد گذاش��تيم كه نتيجه بخش نبود. حتماً 
بايد منابعي پيش بيني كنيم تا مالكان خودروهاي 
فرسوده با بهره مندي از تس��هيلات انگيزه لازم را 

براي اسقاط خودرو داشته باشند.«
   قاليباف: مطابق قانون برنامه

بايد در مصرف سوخت صرفه جويي شود
رئيس مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه 
امروزه عدم اس��قاط در خط توليد معضل ايجاد 
كرده اس��ت، گفت: »مطابق قان��ون برنامه بايد 
در مصرف سوخت، صرفه جويي شود. بر اساس 
ماده8 قانون ه��واي پاك يك موتورس��يكلت 
۲0س��اله بايد اس��قاط ش��ود، اما امروز مردم 
توان اس��قاط و قدرت خريد يك موتورسيكلت 
۴0 ميليون توماني را ندارند.« محمدباقر قاليباف 
در جريان بررس��ي جزئيات لايح��ه دوفوريتي 
الحاق يك تبصره به ماده )۱0( قانون ساماندهي 
صنعت خودرو مص��وب۱۴0۱ در رابطه با اين 
بحث با دفاع از طرح دولت گفت: »چرخه توليد 
نبايد متوقف شود، لذا امروزه عدم اسقاط معضل 
در خط تولي��د ايجاد كرده اس��ت.« وي افزود: 
»اكنون براي توليد گازوئيل يارانه داده مي شود 
و اين در حالي اس��ت كه كاميون��ي كه ۲5 الي 
۴0س��ال كار كرده در هر كيلومتر چندين ليتر 
گازوئيل مصرف مي كند، همچنين بايد يادآور 
ش��د صرفه جويي در س��وخت مطابق بند)ق( 
تبصره )۱۲( بايد انجام مي شد و در ادامه مطابق 
آن اس��قاط صورت مي گرفت.« قاليباف گفت: 
»در متن اين لايحه خودروي سواري مورد اشاره 
قرار گرفته اما كاميون ذكر نشده است، اكنون 
ظرفيت كاميون در كش��ور كم اس��ت و اين در 
حالي است كه اين موارد بايد بهينه شود كه بايد 

اين امكان فراهم و امتياز به آنها داده شود.«

موافقت مجلس با كليات لايحه دوفوريتي ساماندهي صنعت خودرو
قاليباف: مردم توان اسقاط و خريد يك موتورسيكلت 4۰ ميليون توماني را ندارند
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 افزايش ۱00 درصدي
 عوارض محصولات آب بر

ب�راي اجراي الگوي كش�ت ي�ك بس�ته حمايتي ج�ذاب مبتني 
ب�ر داش�ته هاي وزارت جه�اد كش�اورزي طراحي و آماده ش�ده 
اس�ت. براي محص�ولات آب بر ع�وارض در نظ�ر گرفته ش�ده تا 
توليدكنن�دگان ب�ه س�مت توصيه ه�اي س�طح زير كش�ت در 
قالب الگوي كش�ت ب�راي تأمي�ن نياز داخل�ي و امني�ت غذايي 
مصرف كنن�دگان حرك�ت كنند. عوارض تعيين ش�ده به ش�دت 
جذابي�ت ص�ادرات را كاه�ش مي ده�د و در اباغي�ه اي ك�ه 
داري�م عوارض محص�ولات آب ب�ر ۱۰۰ درص�د افزاي�ش مي يابد. 
به گزارش ايرنا »محمد قرباني« معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزارت 
جهاد كشاورزي افزود: در قالب اين بس��ته حمايتي و تشويقي، يارانه 
نهاده ها و عوامل توليد و تس��هيلات يارانه اي به كشاورزاني كه الگوي 

كشت را اجرا كنند، پرداخت مي شود. 
وي اظهار داش��ت: براي پرداخت يارانه 85 درصدي آبياري تحت فشار 
نيز كشاورزاني كه در اجراي الگوي كشت مشاركت مي كنند، در اولويت 

قرار مي گيرند. 
معاون وزير جهاد كشاورزي در همين حال تخفيفات بيمه اي در مورد 
محصولات راهبردي تعيين شده در س��بد محصولات الگوي كشت و 

كمك هاي بلاعوض را از ديگر مشوق ها نام برد. 
قرباني ادامه داد: 50 درصد بخش��ودگي آب بها و همچنين بخشودگي 
برق بها براي اجراي الگوي كش��ت پيش بيني ش��ده است، ضمن آنكه 
50 درصد ديگر تخفيف آب بها نيز براي كشاورزاني كه افزايش عملكرد 

توليد در واحد سطح داشته باشند، لحاظ مي شود. 
وي در توضيحي بيشتر در مورد بهاي برق گفت: بر اساس تفاهم خوبي 
كه با وزارت نيرو داريم، كش��اورزاني كه در اجراي طرح الگوي كشت 
مشاركت و محصولات راهبردي توليد كنند، از تخفيف برق بها برخوردار 
مي شوند. معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزير جهاد كشاورزي بيان كرد: 
هنوز درصد تخفيف برق بها نهايي نشده و در اين زمينه مصوبه هيئت 

وزيران نياز است. 
قرباني با بيان اينكه در مجموع تمام مشوق ها و يارانه هاي بخش كشاورزي 
به سمت كش��اورزاني كه الگوي كش��ت را اجرا مي كنند، سوق مي يابد، 
تصريح كرد: همزمان براي محصولات آب بر نيز عوارض در نظر گرفته ايم تا 
توليدكنندگان به سمت توصيه هاي سطح زير كشت در قالب الگوي كشت 

براي تأمين نياز داخلي و امنيت غذايي مصرف كنندگان حركت كنند. 
وي اظهار داشت: عوارض تعيين شده به شدت جذابيت صادرات را كاهش 
مي دهد و در ابلاغيه اي كه داريم عوارض محص��ولات آب بر ۱00 درصد 
افزايش مي يابد. متناس��ب با رفتار كش��ورهاي هدف، باز اين عوارض را 

تغيير مي دهيم. 
........................................................................................................................

افزايش خودسرانه قيمت  انواع شوينده 
تخلف است

رئيس هيئت مديره انجمن صنايع شوينده، بهداشتي و آرايشي ايران 
با بيان اينكه هنوز هيچ درخواستي براي افزايش قيمت مواد شوينده 
ارائه نشده است، افزايش خودس�رانه قيمت ها را تخلف برشمرد. 
»بختيار علم بيگي« در گفت وگو با ايرنا افزود: اين انجمن پس از دريافت 
افزايش قيمت متوسط ۲5 درصدي در خرداد ماه بابت محصولات خود، 
تابستان امسال را بدون هيچ افزايش قيمتي سپري كرد. در حال حاضر 

نيز فروش محصولات با همان قيمت هاي قبلي ادامه دارد. 
اين مقام صنفي منكر هرگونه افزايش قيمت  انواع شوينده شد و گفت: 
هرچند انجمن در حال بررسي قيمت مواد اوليه و ساير موارد براي ارائه 
درخواستي به منظور افزايش قيمت برخي محصولات است، اما تاكنون 

اجازه هيچ افزايش قيمتي را نداده است. 
........................................................................................................................

 عملكرد اپراتور هندي
 به ترانزيت كشور آسيب زد

عملكرد هندي ها در بحث بازاريابي به بندر چابهار و ترانزيت از مسير 
ايران آسيب زده و با توجه به حجم زياد بار از هند به سمت آسياي 
ميانه به ويژه روسيه و ارسال حجم قابل توجه بار هند كه مربوط به 
كمك هاي انسان دوستانه اين كشور به افغانستان مي شود، حجم 
مبادلات با مرجعيت هند از بندر چابهار در قالب صادرات، ترانزيت 
و ترانشيپ بسيار ناچيز اس�ت، به طوري كه اين ميزان بار هند كه 
از مسير ايران عبور داده مي ش�ود به ۲ الي ۳ درصد هم نمي رسد. 
مسعود پلمه، دبير انجمن كشتيراني در گفت وگو با موج درباره ورود يك 
شركت كشتيراني به بندر شهيد بهشتي چابهار به عنوان اپراتور دوم كه 
در كنار اپراتور هندي فعال خواهد بود، اظهار داشت: حضور يك شركت 
كشتيراني به عنوان يك اپراتور در بنادر س��ابقه داشته و دارد و معمولاً 
شركت هاي بزرگ كش��تيراني پكيج و مجموعه اي از تمام فعاليت هاي 
لجس��تيكي بندر و دريا را در اختيار دارند كه يكي از آنها مبحث پورت 
اپراتوري است. وي ادامه داد: به طور قطع با انتخاب اپراتور دوم براي بندر 
شهيد بهشتي چابهار رونق كسب و كار، ورود كشتي و كالا و كانتينر در 
اين بندر افزايش مي يابد و وقتي يك شركت كشتيراني با برنامه منظم 
در بندري س��رمايه گذاري مي كند، آن بندر يا در مأموريت ها و اهداف 
كاري آن ش��ركت قرار می گيرد و باعث مي ش��ود كش��تي ها و بارهاي 
متعلق به خود و ش��ركاي تجاري خود را از آن بندر عبور دهد يا اينكه 
اساساً در مطالعات بازار به اين جمع بندي مي رسند كه آن بندر از حيث 
فعاليت هاي اقتصادي حائز اهميت است، در نتيجه گوي رقابت را از ساير 

بازيگران مي ربايند تا سهم بيشتري از بازار را به دست بياورند. 
دبير انجمن كشتيراني با اشاره به ابهامات ايجادشده درباره انحصاري 
ش��دن فعاليت هاي بندري تنها براي يك شركت كش��تيراني در بندر 
مهمي مانند چابه��ار گفت: معمولاً اين اتف��اق نمي افتد كه وقتي يك 
شركت كشتيراني در يك بندري فعاليت مي كند، باعث شود فعاليت 
ساير شركت ها تحت الشعاع قرار بگيرد و اساساً در مسيرهاي مشخص 
كه فعاليت ها تحت عنوان كنفرانس انجام مي شوند، معمولاً شركت هاي 

كشتيراني همديگر را ياري و به هم كمك مي كنند. 
دبير انجمن كش��تيراني درباره دلايل انتخاب اپرات��ور دوم براي بندر 
چابهار اظهار داش��ت: واقعيت اين است كه س��رمايه گذاري اپراتور و 
شركت هندي در بندر شهيد بهشتي چابهار قابل توجه نبوده و تصورات 
تجاري كه از س��رمايه گذاري طرف هندي وجود داشت، محقق نشد. 
بنابراين طبيعي اس��ت كه براي رونق حداكثري يك بندر استراتژيك 
كشورمان از سرمايه گذاري خارجی استفاده كنيم كه در نهايت سبد 
فعاليت ها متنوع شود تا امكان پوش��ش فعاليت هاي حداكثري وجود 
داشته باشد. پلمه تأكيد كرد: ش��ايد يكي از اهداف سازمان بنادر اين 
باشد كه با حضور يك رقيب، فعاليت اپراتوري در بندر شهيد بهشتي 
چابهار توس��عه پيدا كند و عملًا طرف هندي كه بايد س��رمايه گذاري 
چندصدميليون دلاری را در بندر شهيد بهشتي به سرانجام مي رساند 
به تكافو بيفتد تا با سرمايه گذاري بيشتر به ويژه در خصوص جذب بار 

نقش بيشتري در اين بندر ايفا كند. 
وي با بيان اينك��ه البته ايراد ب��ه اپراتور هندي تنه��ا متوجه بحث 
سرمايه گذاري نمي شود، گفت:  متأسفانه عملكرد هندي ها در بحث 
بازاريابي به بندر چابهار و ترانزيت از مسير ايران آسيب زده و با توجه 
به حجم زياد بار از هند به سمت آسياي ميانه به ويژه روسيه و ارسال 
حجم قابل توجه بار هند كه مربوط به كمك هاي انسان دوستانه اين 
كشور به افغانستان مي شود، حجم مبادلات با مرجعيت هند از بندر 
چابهار در قالب صادرات، ترانزيت و ترانشيپ بسيار ناچيز است، به 
طوري كه اين ميزان بار هند كه از مسير ايران عبور داده مي شود به 

۲ الي ۳ درصد هم نمي رسد. 
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